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دکتر وین
افتخار صنعت ایران زمین

گزارش اختصاصی پنجره ایرانیان از شرکت کاروانسرای نازنین و گفتگو با مدیرعامل این مجموعه؛

شرکت کاروانســرای نازنین با تولید پروفیل یو.پی.وی.سی دکتر وین، در هفتمین ســال فعالیت خود، به نامی آشنا در صنعت 
دروپنجره کشــورمان تبدیل شده اســت. این مجموعه با بهره گیری از ماشــین آلات به روز و کادری مجرب و همچنین مدیری 
پرتوان محصولاتی را عرضه می کند که تاکنون توجه بسیاری را در بازار مصرف به خود معطوف داشته  است. دکتروین شاید تنها 
پروفیل یو.پی.وی.ســی کشورمان باشد که محصولات خود را با برندهای متعددی عرضه می کند که هر کدام از این برندها دارای 
قالبی متفاوت از بقیه هســتند. این خط مشی مدیریت دکتر وین سبب شده اســت تا محصولات این مجموعه بتوانند جوابگوی 
بخش های مختلف بازار باشــند. این امر در سایه همدلی و همراهی مســتمر مدیریت و نیروی انسانی این مجموعه تحقق  یافته 
اســت. گروه خبری پنجره ایرانیان برای آشنایی شما مخاطبان گرامی، در تاریخ 7 خردادماه سفری داشت به مجموعه دکتروین 
و از توانمندی های این واحد تولید بازدید به عمل آورد. در خلال این بازدید گفتگویی داشتیم با کامران حقانی، مدیرعامل شرکت 
کاروانســرای نازنین، و از اندیشه ها و برنامه های ایشان برای رشد و توســعه دکتروین مطلع شدیم. البته گزارش تصویری این 
بازدید در قالب عکس و فیلم به صورت زنده از صفحه اینســتاگرام پنجره ایرانیان به ســمع و نظر شما عزیزان رسید. در ادامه 

گزارش تصویری از کارخانه و مشروح گفتگو با مدیرعامل این مجموعه از نظر شما می گذرد:

اشـاره
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 ابتــدا مختصری پیرامون ســابقه و تاریخچه فعالیت شــرکت 
کاروانسرای نازنین و برند دکتر وین توضیح دهید.

ما در ســال 1388 زمین این مجموعه را به مســاحت 17000 مترمربع در شهرک 
صنعتــی پیــام خریداری کردیم. در آغاز با توجه به ســابقه و تجربه شــخصی قصد 
داشــتیم در زمینه مــواد غذایی فعالیتی را آغاز کنیم اما به دلیل تحریم ها و شــرایط 
خاص اقتصادی که پیش آمد تصمیم بر این شــد که وارد کار صنعتی و تولید پروفیل 
یو.پی.وی.ســی شویم. کار را با شراکت دوستانی از کشــور ترکیه شروع کردیم و از 
ســال 1389 پروسه ساخت وساز سوله ها و ســاختمان های جانبی و همچنین خرید و 
راه اندازی دســتگاه ها و خطوط تولید آغاز شــد و تا ســال 1390 این فرایند به طول 
انجامید. اولین محصولات مجموعــه در بهمن ماه 1390 با کمک متخصصانی که از 
کشور ترکیه برای همکاری آمده بودند توسط 4 خط اکسترودر تولید و به بازار عرضه 
شد. برخلاف بســیاری از مجموعه ها که معمولا با تعداد معدودی قالب فعالیتشان را 

انجــام می دهند از ابتدا با قالب های متنوع برنامه تولیدی مان را آغاز کردیم و در ادامه 
بر این اســلوب پافشاری کردیم تاکنون که با تعداد بسیار متنوعی قالب )از سه کانال 
تا شــش کانال(، سیستم و با برندهای مختلف محصولات خود را به بازار و مشتریان 
عرضه می کنیم. از دیگر موضوعاتی که از ابتدای فعالیت ما بر آن تاکید ویژه داشــتیم 
کســب و رعایت استانداردهای ملی و بین المللی بوده، به نحوی که در همان سال های 
اولیه برای دریافت گواهی نامه استاندارد اجباری زیر نظر سازمان استاندارد ایران اقدام 
کردیم و تاکنون به صورت مستمر هر سال این مجوز و گواهی نامه تمدید شده است.

 مســاحت کلی فضای کارخانه، تعداد خطوط تولید و پرسنل فعال 
مجموعه دکتر وین چقدر است؟

مســاحت زمین مجموعه بیش از 17000 مترمربع و فضای مسقف فعلی آن بالغ بر 
8000 مترمربع است. همان طور که در محوطه مشاهده کردید در حال افزایش زیربنا 
و اضافه کردن ســالن ها و سوله های جدید هســتیم که فضای مسقف ما را به بالای 
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10000 مترمربــع می رســاند. در نظر داریم فعالیت های جدیــدی را که مرتبط و در پ
راســتای همین فعالیت باشد به مجموعه اضافه کنیم. تعداد پرسنل فعال مجموعه ما 
درحال حاضر بالغ بر 100 نفر اســت که در ســه نوبت کاری و به صورت شبانه روزی در 
بخش های مختلف تولیدی و اداری فعالیت می  کنند. تعداد خطوط تولید مجموعه نیز 

درحال حاضر 8 خط است. 
 ظرفیت تولید مجموعه دکتر وین درحال حاضر چقدر است؟

ظرفیت اسمی مجموعه دکتر وین ماهانه 1000 تن است اما متاسفانه به دلیل میزان 
تقاضای بازار که همواره کمتر از این میزان است میزان تولید واقعی مجموعه نیز کمتر 

از این میزان و در حدود 800 تا 900 تن در ماه است.
 سبد کالایی مجموعه دکتر وین شامل چه محصولاتی است؟

بــا توجه به این که اســاس کار در تولید پروفیل بر تعداد قالب ها و تنوع آنهاســت 
قالب هــای مجموعه ما از کوچک ترین اندازه که شــاید فقــط در مجموعه ما تولید 

می شــود، یعنی سایز 48 ســه کاناله، شروع می شود بعد از آن ســری 60 سه کاناله 
و چهــار کاناله، 70 چهــار کاناله و پنج کاناله و در آخر 77 شــش کاناله را داریم که 
محصول لوکس ما است. همه این محصولات با برندها و نام های تجاری مختلفی که 

در مجموعه ما ثبت رسمی شده است به بازار عرضه می شود.
 همان طور که اشاره کردید مجموعه دکتر وین از برندهای مختلف 
و متنوعی برخوردار اســت. هدف و خواسته شما از این کار چیست و 
آیا این تعدد برند توانسته شما را به اهداف و خواسته هایتان برساند؟

در بررســی هایی که در زمان شــروع به کار مجموعه انجام دادیم متوجه شدیم که 
اکثــر تولیدکنندگان با یک و نهایتا دو قالب و با یک برند محصولاتشــان را به بازار 
عرضه می کنند. از ســوی دیگر با افزایش تعداد قالب ها و تنوع بالای محصولات به 
این نتیجه رســیدیم که قالب ها و محصولاتمان را با برندهای متفاوتی به بازار عرضه 
کنیم. برخلاف برخی همــکاران که یک قالب را با چند برند به بازار عرضه می کنند 
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مــا تلاش کردیم هر قالــب را با یک برند به بازار معرفی کنیــم. با این کار هر برند 
به نوبه خود ســهم خاصی از بازار را به خودش اختصاص می دهد و مســتقل از سایر 
برندها به فروش می رســد و میزان افزایش و کاهش فروش یک برند بر روی ســایر 

برندها تاثیر ندارد.
 برای ارتقاء سطح کیفی محصولات دکتر وین چه برنامه هایی دارید؟

صنعت دروپنجره یو.پی.وی.ســی که از دهــه 1950 میلادی در آلمان فعالیتش را 
آغاز کرده تاکنون توانسته سهم عمده ای از بازار دروپنجره دنیا را به خودش اختصاص 
دهد و هرروز شاهد رشد و توسعه این صنعت با شدت های متفاوت در جهان هستیم. 
رشــد و گسترش این صنعت در کشور ما با این که ســابقه ای کمتر از 2 دهه دارد اما 
با اســتقبال خوبی از ســوی جامعه مواجه شده اســت که امیدواریم با رعایت اصول 
حرفه ای و استانداردهای ملی و بین المللی در تولید این محصول شاهد رشد و گسترش 
بیش ازپیش این محصول در ساختمان های کشور باشیم. تولید پروفیل یو.پی.وی.سی 

در همه جای دنیا از فرمول خاصی پیروی می کند ولی در مجموعه های مختلف میزان 
دقــت در بخش کنترل کیفی می تواند در میزان کیفیت نهایی محصول بســیار موثر 
باشد. مجموعه دکتر وین همواره بر این مسئله تاکید ویژه داشته و واحد کنترل کیفی 
نیز با دقت و حساسیت بسیار زیاد در جهت ارتقاء سطح کیفی محصولات اقدام کرده 
اســت. استفاده از مواد اولیه باکیفیت یکی از مهم ترین اقداماتی است که در مجموعه 
دکتر وین همواره مورد توجه جدی بوده و حتی باوجود تحریم ها و مشــکلاتی که در 

این زمینه به وجود آمده است تلاش کردیم از کیفیت محصولاتمان کاسته نشود.
 میزان کنترل و نظارت مجموعه دکتر وین بر واحدهای تولیدکننده 

دروپنجره که از پروفیل های شما استفاده می کنند چقدر است؟
در آغاز فعالیت ما میزان کنترل و نظارت مجموعه دکتر وین بســیار سختگیرانه بود 
و حتی گروه های نظارت فنی ما به صورت ســرزده و مستمر به واحدهای تولیدکننده 
دروپنجره ســر می زدند و نکات فنی لازم را بررسی می کردند. با توجه به رکود بازار و 
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شــرایط خاصی که این روزها در صنعت دروپنجره حاکم است واحدهای تولیدکننده 
عموما تمایل به استفاده از چند برند دارند و به همین جهت خودشان را در کنترل یک 
برند قرار نمی دهند لذا میزان کنترل و نظارت ما بر این تولیدکنندگان کم شــده است. 
اگر مراجع دولتی و انجمن ها و اتحادیه های صنفی بتوانند با تصویب مواد قانونی این 
بحث نظارتی را انجام دهند می توانند تاثیر بیشتری نسبت به نظارت هایی که ما انجام 
می دهیم داشــته باشند. ناگفته نماند که بهترین و موثرترین نظارت، نظارتی است که 

خود مجموعه ها نسبت به فعالیت هایشان دارند.
 شــرایط خاص اقتصادی و سیاسی کشــور چه تبعاتی برای شما 

به عنوان یک تولیدکننده صنعتی داشته است؟
ازجمله مهم ترین مســائلی که بقای تولیــد را حفظ می کند یکی مواد اولیه و تامین 
به موقع آن است، پرسنل فنی که بار تولید را به دوش دارند و مورد دیگر بازار فروش 

اســت. متاسفانه در شرایط فعلی هر ســه این موارد با مشکل روبرو شده است و این 
باعث شده تا شرایط مطلوب برای تولید مهیا نباشد. هرچند 75 درصد مواد اولیه مورد 
نیاز ما ازجمله پودر پی.وی.ســی تولید داخل است اما مابقی مواد اولیه و افزودنی های 
مهم و اساسی این صنعت وارداتی هستند. شرایط فعالیت بورس و تامین مواد اولیه از 
طریق بورس هم اصلا مناسب نیست و همه نیاز ما را پوشش نمی دهد و ما مجبوریم 
که از بازار آزاد مواد اولیه موردنیازمان را تامین کنیم. لذا می بینیم که از یک سو تامین 
مواد اولیه از داخل و از طریق بورس و بازار آزاد مشکلات خاص خود را دارد و از سوی 
دیگر تامین مواد اولیه از خارج هم با توجه به تحریم ها و مشکلات اقتصادی و بانکی 
کشــور دارای مشکلات دیگری اســت که کار و فعالیت تولیدی ما را تحت تاثیر قرار 
داده است. به دلیل این که صنعت یو.پی.وی.سی سابقه طولانی در کشور ندارد پرسنل 
فنی و نیروی کار ماهر و باتجربه در این صنعت کمیاب اســت و جوابگوی میزان نیاز 



14
1 

ره
مـا

 ش
  

98
یر 

  ت
م 

ده
واز

ل د
سـا

ن/ 
ـا

رانی
ه ای

ـر
نج

پ

137

گو
گفت

 و 
ش

زار
گ

واحدهای تولیدی نیســت. اگر شما به هر نحوی توانستید مواد اولیه مورد نیاز را تهیه 
کنیــد و با به کارگیری نیروی فنی موفق به تولید محصول شــوید بحث فروش پیش 
می آید که متاسفانه به دلیل رکود چندین ساله ای که در صنعت ساختمان حاکم است 
بازار دروپنجره هم به همان نسبت با رکود مواجه و کوچک تر شده است. در این میان 
متغیرهایی هم وجود دارد که از کنترل شــما و حتی مراجع بالادستی خارج است و در 
بلندمدت و کوتاه مدت اثرات نامطلوبی بر فعالیت تولیدی و صنعتی کشور می گذارند.

 آیا در این شــرایط و با توجه به بالا رفتن نرخ ارز فرصت مناسبی 
برای ورود به بحث صادرات نیست؟

شــاید در نگاه اول این گونه به نظر برســد که چون قیمت ارز نســبت به پول ملی 
افزایش یافته اگر محصول تولیدشــده به خارج از کشــور صادر شــود و به تعبیری با 
دلار معامله شــود می تواند سودآور باشد ولی باید در این میان به مشکلات عدیده ای 

که بحث صادرات دارد توجه شــود. ازجمله مهم تریــن موارد می توان به توان رقابتی 
ما نســبت به رقبایمان در بازارهای جهانی اشاره کرد. وقتی قیمت تمام شده محصول 
شما نسبت به قیمت رقبا بیشتر است به دلیل این که نهاده های تولید با قیمت بالاتری 
به دســت شما می رسد نمی توانید در بازار جهانی رقابت کنید. ضمن این که حضور در 
بازارهای جهانی نیازمند یک بازاریابی قوی و حرفه ای در ســطح بین المللی است که 
آن  هم مســتلزم داشتن ابزارهای مختلفی اســت که با توجه به شرایط فعلی اقتصاد 
و صنعت ما کمی دور از دســترس اســت. حضور دولت و ارائه مشوق های صادراتی 
نیز می تواند دراین بین تاثیر خوبی داشــته باشــد که متاسفانه در این زمینه هم شاهد 
اتفاقات مثبتی نیســتیم. از سوی دیگر تعدد مراجع تصمیم گیر و قوانین مختلف بیش 
از این که تســهیل کننده و کمک حال باشند دست و پاگیر هستند و باعث سردرگمی و 

یاس تولیدکننده می شوند.


